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کیومرث 
 هاشمی 

 در جلسه ای 
خدا را گواه 

گرفت که 
اگر خود آیت 

الله رئیسی 
پشت این 

جریان نبود، 
خصوصی سازی 

این دو باشگاه 
)استقلال و 

پرسپولیس( 
به سرانجام 
نمی رسید و 

مثل قبل فقط 
وعده هایش 
داده می شد

قبل حدود ســـالی دو الی ســـه پـــروژه بـــود اما در 
این دو ســـال، ۴۷ پروژه ورزشـــی در تهران افتتاح 
شده اســـت، یعنی بیشتر از بیســـت برابر در سال 
که ایـــن آمار نشـــان دهنده یک جهش بـــزرگ در 

تکمیـــل پروژه هـــای نیمه تمام اســـت. 
البتـــه این را هـــم عرض کنـــم که وقتـــی اداره کل 
را تحویـــل گرفتیـــم ۱5-۱۴ اســـتخر کلاً تخریـــب و 
تعطیـــل شـــده بودنـــد و بســـیاری از ســـالن های 
ورزشی از لحاظ کف پوش، تجهیزات، تأسیسات 
و زیرســـاخت از بیـــن رفته بـــود که خدا را شـــکر 

مجدداً قابل اســـتفاده شـــد.
 

نخستین روز که این مسئولیت را برعهده 
گرفتید تصور می کردید با چنین اتفاقاتی رو 

به رو شوید؟
 بـــه هیچ عنـــوان. مـــا دو موضوع مهـــم در زمینه 
اماکن ورزشـــی داشـــتیم؛ اماکن ورزشـــی که قبلاً 
بـــه بهره بـــرداری رســـیده و در اختیـــار اداره کل 
بـــوده و گزینـــه دوم، پروژه هـــای تعریف شـــده که 
روی زمیـــن مانده بـــود و باید تکمیل می شـــد. در 
رابطـــه با مـــورد دوم ۱50 پروژه را بـــه مرحله نهایی 
رســـاندیم امـــا یک ســـری اماکـــن ورزشـــی فعال 
وجود داشت که بســـیاری از آنها تعطیل و تخریب 
شـــده یا حتی مورد ســـرقت قرار گرفته بود. یعنی 
اســـتخری داشتیم که 5 ســـال تعطیل بوده وقتی  
وارد آن شهرستان می شـــدیم، مردم می گفتند ۲ 
اســـتخر بیشـــتر نداریم که یکی از آنها هم تعطیل 
شـــده است. بسیاری از اســـتخرهای تعطیل شده 
در همان ســـال اول افتتاح شـــد که هیچ اعتباری 
هـــم برای تکمیـــل و تجهیـــز آنها نداشـــتیم اما با 
پیگیری ها اعتبـــار آن تأمین شـــد و چیزی حدود 
۱00 میلیـــارد تومـــان هزینـــه بـــرد. مکان ورزشـــی 
امانت بیت المال بـــوده و باید درســـت نگهداری 
شـــود. وقتی اســـتان تهران خود به خود با کمبود 
اماکـــن ورزشـــی روبـــه رو اســـت و عنـــوان آخرین 
اســـتان در سرانه ورزشـــی کشـــور را دارد، حداقل 
یکـــی از سیاســـت های اصلـــی نگهـــداری آنچـــه 
داریـــم، اســـت. اما دیدیـــم بخشـــی از آن چیزی 
هم کـــه وجود داشـــت تخریب شـــده و از گردونه 
خدمت رســـانی بـــه مـــردم چـــه در بحـــث ورزش 

همگانـــی، چـــه قهرمانـــی و چـــه در 
بحـــث ورزش تفریحـــی خارج 

شـــده بود.
 

این ماجرا در 
دغدغه های خود 

رئیس جمهور هم 
تأثیر گذار بود؟

ما ســـعی کردیم این موارد 
به عنـــوان دغدغه هـــا  را 
مطـــرح نکنیـــم و در یک 
ســـال اول اصـــلاً کســـی 
در  کـــه  نشـــد  متوجـــه 
حال انجام چـــه کارهایی 

. هستیم
 

سلامت مردم 
موضوع مهمی بود که 

رئیس جمهور شهید در 
تمام محافل آن را مطرح 

می کردند و اهتمام ویژه ای 
به آن داشتند.

 یکـــی از اولویت هـــای دولت این بود کـــه اگر هزار 
تومـــان در ورزش ســـرمایه گذاری کنیـــم، حداقل 
۱00 هـــزار تومـــان در ســـرانه درمـــان صرفه جویی 
می شـــود. پول هایـــی که صـــرف موضـــوع درمان 
می کنیـــم به خاطر قصورهایی اســـت که در بحث 
ورزش انجـــام شـــده اســـت. متأســـفانه فرهنگ 
مبتنـــی بـــر ورزش را توســـعه ندادیـــم و مـــردم با 
عادت هـــای اشـــتباه زندگی می کننـــد که همین 
باعث می شـــود در ســـنین بـــالای 60-50 ســـال با 

انـــواع و اقســـام عارضه ها مواجه شـــوند.
 

خودتان هم اشاره کردید که کاهش 
هزینه های ورزشی برای استفاده عموم مردم 
از ورزش، جزو سیاست های دولت سیزدهم 

بوده است. شاید فرد به راحتی حاضر به 
پرداخت هزینه برای چرخه غذایی و پوشاک 

باشد ولی وقتی نوبت به ورزش می رسد، 
پایین ترین هزینه ها را در نظر می گیرند. 

برای کاهش نرخ ورزش همگانی در مناطق 
برخوردار و غیربرخوردار چه اقداماتی صورت 

گرفت؟
 مـــا بـــرای موضوعـــات ورزش تهـــران نیـــاز بـــه 
درآمدهای ورزشـــی داریم که خرج سرمایه گذاری 
در توســـعه ورزش کنیم، اما برای اینکه  هزینه های 
ورزش را کاهـــش دهیم، همه اماکن ورزشـــی را در 
مزایـــده قرار ندادیـــم، در صورتی کـــه این موضوع 

عارضه هایی داشـــت. باوجود اینکه به هزینه های 
واگـــذاری اماکن ورزشـــی نیاز داشـــتیم اما حدود 
۱00 مـــکان ورزشـــی را بـــرای اولیـــن بـــار از مزایده 
خـــارج کردیـــم و تمام اماکن ورزشـــی روســـتایی 
را به صـــورت رایـــگان اهـــدا کردیـــم. حـــدود یک 
ســـوم یعنی قریـــب بـــه ۳0 درصد اماکن ورزشـــی 
را در مناطـــق کـــم برخـــوردار به صورت رایـــگان در 
اختیـــار دهیاری هـــا قـــرار دادیم که ایـــن حجم از 

واگذاری هـــا بی ســـابقه بود.
 

در مناطق حاشیه نشین چطور؟ 
همین طـــور  هـــم  حاشیه نشـــین  مناطـــق  در 
بـــوده اســـت. مثـــلاً شهرســـتان بهارســـتان یکی 
از شهرســـتان های کـــم برخـــوردار بود کـــه اماکن 
ورزشـــی را در اختیار این شهرســـتان گذاشـــتیم.

 
یکی از شانس های بزرگی که ورزش ایران 
حداقل در دولت سیزدهم از آن برخوردار 

شد، داشتن رئیس جمهور پیگیر در زمینه 
مسائل ورزشی از جمله معیشت، مسکن 

و اتفاقات پیرامون حوزه ورزش و قهرمانان 
بود.

 در ادوار مختلف هیـــچ رئیس جمهوری در وزارت 
ورزش حاضـــر نشـــده بـــود امـــا آیت الله رئیســـی 
حضور پیدا کردند و در جلســـه ای ۴ ســـاعته طرح 

آمایش ورزش را مطـــرح کردند.
 رفتار رئیس جمهور با ورزشـــکاران یک اتفاق ویژه 

برای جامعه ورزش بود.
 برخـــورد رؤســـای جمهـــور قبلی با رفتـــار آیت الله 
رئیسی سنجیده می شـــود و می بینیم که در کمتر 
از یک ســـال، دو بار مراســـم تجلیـــل از قهرمانان 
برگزار شد، همچنین  حضورشان در وزارت ورزش 
که قبـــل از این بی ســـابقه بود. ایشـــان ابتدا یک 
بازدیـــدی از خـــود وزارت ورزش داشـــتند و بعد از 
دیدار و گفتمان خودمانی بـــا کارکنان وزارت، طی 
یک جلســـه ای چند ســـاعته جمیع نظام مسائل 
ورزش را بررســـی کـــرده و جلســـه ای آنلایـــن را با 
مدیران کل در شـــورای عالـــی ورزش برگزار کردند 
که همـــه نشـــان دهنده اهتمـــام ویژه ایشـــان به 
ورزش بـــود. از این به بعد هـــر عزیزی که به عنوان 
رئیس جمهـــور منتخـــب مـــردم انتخاب 
بشـــود، ایـــن رفتـــار رئیس جمهـــور 
شـــهید را بایـــد ســـرلوحه خـــود قرار 
دهـــد کـــه چنین نـــگاه ویـــژه ای به 
ورزش داشـــتند. ایشـــان حتی در 
ادبیات خـــود اعلام کـــرده بودند 
که ورزشکاران از اقشار مختلف 
جامعـــه هســـتند و باید توجه 
ویـــژه ای بـــه آنهـــا بشـــود که 
باعـــث  صحبت هـــا  یـــن  ا
خوشـــحالی تمامی افراد در 

بدنه ورزش شـــد.
 وقتی رهبـــر معظم انقلاب 
فرمودنـــد کـــه ایـــران قوی، 
ورزش قـــوی هم می خواهد، 
ی  یت هـــا حما عـــه  مجمو
دســـتگاه های ناظر را فراخواندند 
تا بتوانند این دستور را محقق بکنند. 
ایـــن چنیـــن رفتـــاری خیلـــی انگیزه و 
تحرک بـــه جامعه ورزش داد. ایشـــان 
موضـــوع  پیگیـــر  ویـــژه  به صـــورت 
اشـــتغال و مســـکن ورزشـــکاران و 

حتی ازدواج جوانان بودنـــد که بدنه وزارت ورزش 
را بســـیار خوشـــحال و امیـــدوار کرد.

 
از ۲دهه قبل بحث خصوصی سازی 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس 

ح  به عنوان سرمایه های استان تهران مطر
شده بود اما اتفاقی نیفتاد تا اینکه در دولت 

سیزدهم گره کور خصوصی سازی این دو 
باشگاه هم با پیگیری ویژه رئیس جمهور 

به سرانجام رسید. این اتفاق را چطور 
می بینید؟

 وعده خصوصی ســـازی ایـــن دو باشـــگاه از دولت 
ششم شروع شـــد و پروند ه اش تا دولت سیزدهم 
چرخید و جلـــو آمد. در هیچ کدام از نشســـت ها 
و مناظره هـــای انتخاباتـــی ندیـــده بـــودم که این 
موضـــوع جزو وعده های دولت ســـیزدهم باشـــد 
امـــا چون از خواســـته های جامعه فوتبالدوســـت 
کشـــور بود، بررسی شـــد و هاشـــمی در جلسه ای 
خـــدا را گواه گرفت کـــه اگر خود آیت الله رئیســـی 
پشـــت این جریان نبود، خصوصی ســـازی این دو 
باشگاه به ســـرانجام نمی رســـید و مثل قبل فقط 
وعده هایش داده می شـــد. واگذاری سهام این دو 

باشـــگاه واقعاً کار بســـیار بزرگی بود.
 

از این واگذاری می شود به عنوان 
طلایی ترین میراث دولت سیزدهم نام برد؟ 

حتمـــاً طلایی تریـــن اســـت. وقتـــی 6 دولـــت 
نمی تواننـــد ایـــن کار را انجـــام بدهنـــد، پـــس بـــا 
یـــک ابر پـــروژه در حـــوزه ورزش روبه رو هســـتیم. 
در موضـــوع نظام ورزش کشـــور وقتـــی موضوعی 
حـــدوداً بیســـت و  اندی ســـال روی زمین می ماند 
و در دولت ســـیزدهم کمتر از یکی، دوسال اتفاق 
می افتـــد، به نظر من می شـــود از آن به عنوان یکی 
از طلایی ترین دســـتاوردهای ایـــن دولت نام برد. 
نه فقـــط۸0 میلیون ایرانی که بســـیاری از ایرانیان 
مقیـــم خارج هم منتظـــر این اتفـــاق بودند که در 
دولـــت ســـیزدهم بـــا حمایت هـــا و پیگیری های 

شـــخص آیت الله رئیســـی اتفاق افتاد.
 

ایجاد زیرساخت ها نیاز بسیار ضروری و 
مهم در استان تهران است که مورد توجه 
بسیاری از منتقدان،  کارشناسان و اهالی 

ورزش قرار گرفت. ما با مجموعه ای پیر، 
سالخورده و فرسوده به نام استادیوم 

آزادی روبه رو هستیم که همه اتفاقات و 
رویدادهای مهم تا به امروز در این ورزشگاه 

برگزار شده است. یکی از اتفاقاتی که 
شخص شما با پیگیری های خاص از طریق 

وزارت ورزش و شرکت توسعه و تجهیز به 
آن پرداختید، بازسازی ورزشگاه تختی 

است. این اتفاق بدون حمایت دولت، 
شدنی بود؟ 

اگر بخـــش نظـــام قوانین مـــا حمایـــت از بخش 
خصوصـــی را نه در گفتار که در قوانین عملی کند، 
بســـیاری از اماکن ورزشـــی مـــا به ســـرعت احیا و 
فعال خواهد شد. متأســـفانه موانع قانونی وجود 
دارد و بایـــد از یکی از واحدهای حوزه کارشناســـی 
گلایه کنم که حدود ۷ ماه طول کشـــید تا پاســـخ 
بدهند. ما برای ورزشـــگاه تختی سرمایه گذار پیدا 
کردیم و تصمیم داشـــتیم این ورزشـــگاه را به یک 
پکیج تفریحـــی، ورزشـــی، قهرمانـــی و خانوادگی 
تبدیـــل کنیم. یعنـــی هر زمـــان کـــه می خواهیم 

در دولت سیزدهم چه اتفاق مهمی در 
ورزش رقم خورد که قبل از این نیاز بود ولی 

انجام نشده بود؟
 متأســـفانه عمـــر دولت ســـیزدهم با شـــهادت 
آیـــت الله رئیســـی و همراهانشـــان به عنـــوان 
شـــهدای خدمت به ســـرانجام ۴ ســـاله نرسید. 
ایـــن اتفـــاق از جهـــات مختلـــف قابـــل تحلیل 
اســـت؛ دولتی که تمایـــل به کار و تـــلاش دارد و 
می خواهد عقب ماندگی های پشـــت میزنشینی 
را جبران کنـــد، باید در صحنه باشـــد که ما این 
موضـــوع را بـــه خوبـــی در ورزش اســـتان تهران 
دیدیـــم. اگـــر بخواهیـــم پروژه هـــا، موضوعـــات 
و مســـائل ورزش به صـــورت درســـت، دقیـــق و 
سریع شناســـایی شـــود، باید در میدان باشیم. 
اطلاعات پشـــت میزی معمولاً با تأخیر و ناقص 
به دســـت می آید یا اشـــتباه جمع آوری می شـــود 
ولـــی شـــناخت کامـــل مســـائل و چالش هـــا با 
حضـــور میدانـــی محقـــق می شـــود تـــا تحلیل 
مســـائل به صورت کامل، شـــفاف و بی واســـطه 
و دقیـــق باشـــد. همچنیـــن حضـــور شـــخص   
رئیس جمهـــور یـــا شـــخص اول اجرایی کشـــور 
در میـــدان، باعـــث افزایش انگیزه افـــراد درگیر 
در پروژه و ســـرعت بخشـــیدن به پایان بندی ها 

می شـــود. 
پیـــش از ایـــن معمـــولاً سیاســـیون نزدیـــک به 
رئیس جمهور اقبـــال این امانتداری را داشـــتند 
اما آیت الله رئیســـی در نشســـت های انتخاباتی 
خـــود در واکنش به خواســـته قهرمانان و اهالی 
ورزش اعـــلام کرده بودند که ســـکان ورزش را به 
دســـت اهلش می ســـپارند که این امانـــت ابتدا 

به دســـت یکی از قهرمانان ورزشـــی و بعد از آن 
به یکی از مدیران ورزشـــی ســـپرده شـــد که این 
خود نشـــان دهنده صداقت ایشـــان در عمل به 

وعده هایـــش بود. 
مـــن فکر می کنم اتفاقات این ۳ ســـال نســـبت 
بـــه قبـــل در ۳ بخـــش برنامه ریـــزی، نیـــروی 
انســـانی و زیرســـاخت های ورزشـــی کاملاً قابل 
دفـــاع اســـت. از ابتـــدای فعالیت مـــا در دولت 
ســـیزدهم حـــدود ۱50 پـــروژه  بـــاز روی زمیـــن 
مانـــده دولت های گذشـــته پیش روی مـــا قرار 
داشـــت که میانگین پیشـــرفت ایـــن ۱50 پروژه 
قبـــل از مـــا ۲0 تـــا ۳0 درصد بـــود. البتـــه در این 
میـــان پروژه هایی هم بـــود که پیشـــرفتش ۷0 
درصـــد شـــکل گرفته بـــود اما بخـــش عمده ای 
از ایـــن پروژه هـــا گرفتار مســـابقه ای بـــا عنوان 
کلنگ زنـــی شـــده بـــود تـــا مـــا در تهران بـــا ۱50 
پروژه باز نیمه تمام رو به رو باشـــیم که ســـابقه 
بعضـــی از این پروژه ها به ســـال ۸۲ می رســـید و 
تنها فونداســـیون آن ریخته شـــده بـــود اما بعد 
از ۱۸-۱۷ ســـال هنوز به ســـرانجام نرسیده بود. 
با ایـــن اتفاق حجم قابـــل توجهـــی از انرژی ما 

معطوف به تکمیل این پروژه ها شـــد تا بتوانیم 
با تکمیل آنها ســـرانه ورزشـــی اســـتان تهران را 

افزایـــش دهیم. 

عده ای معتقدند دولت سیزدهم به دنبال 
کار رسانه ای بود در صورتی که امروز 

می بینیم انرژی زیادی صرف آواربرداری 
در بخش های زیر ساختی شده است. 

زمانی که به عنوان مدیرکل ورزش و 
جوانان استان تهران انتخاب شدید، تصور 
می کردید با چنین شرایطی رو به رو شوید؟ 

من می دانســـتم کار در ورزش بسیار سخت است، 
اما برای رســـیدن به نتیجه باید تـــلاش کرد. با این 
حـــال از ابتدا می دانســـتم بـــرای کار میدانی قبول 
مســـئولیت کردم نه مســـابقه کلنگ زنـــی، اگر قرار 
بـــه کلنگ زنی بـــود من در طـــول یـــک روز ۱0 پروژه 
می توانســـتم راه اندازی کنم امـــا ورزش تهران نیاز 
بـــه چنین اتفاقـــی نداشـــت،زیرا نیـــاز اول ورزش 

اســـتان تهران کار بود.
 

پس از مانور تبلیغاتی خبری نبود؟ 
خیر. تعریف پروژه ممکن است کارکرد تبلیغاتی 
داشـــته باشـــد اما بعد از آن تکمیل پـــروژه مهم 
اســـت که همه باید بـــرای پایان بنـــدی در تکاپو 
باشـــند، تازه آنجاســـت که تعریف بودجه شروع 
می شـــود؛ کلنگ زنی کـــه بودجه ای نیـــاز ندارد و 
با فرمانـــدار، یک نماینـــده یا قهرمان می شـــود 
کلنگ یک مکان را زد، اینکه شـــاهکار نیســـت. 
تکمیل پروژه اســـت که دشـــوار بوده و تازه باید 
سراغ ســـازمان برنامه، خیرین و بودجه بروید.

 با ۱00هزار تومان می شـــود یک مراسم کلنگ زنی 
را برگـــزار کـــرد، کلاً یـــک کلنـــگ و یـــک روبـــان 
می خواهـــد امـــا برای تکمیـــل پـــروژه میلیاردها 
تومان پـــول نیاز اســـت. بنابرایـــن دولت آقای 
رئیســـی به دلیـــل اینکـــه پروژه هـــای جدید را 
منـــع کـــرده بـــود، دنبـــال کار تبلیغاتـــی نبود و 
به دنبـــال ایـــن بـــود کـــه تعهـــدات دولت های 
قبـــل را که به ارث بـــرده بود، تکمیـــل کند. ما 
دنبـــال ایـــن بودیـــم پروژه هایی کـــه به عنوان 
یـــک عارضـــه جلوی چشـــم مردم بود و شـــاید 
آن را ناکارآمـــدی نظام می دانســـتند را تکمیل 
کنیـــم. آقای رئیســـی درصـــدد ایـــن بودند که 
مردم را بـــا قول های رها شـــده تنهـــا نگذارند.

 
در چنین شرایطی معمولاً مدیران برای 

عبور از این مقطع  پراسترس ترجیح 
می دهند به سراغ گزینه وعده درمانی 

بروند. 
اداره کل اســـتان تهـــران باوجـــود فشـــارها، یک 
پـــروژه جدیـــد در ایـــن دولـــت تعریـــف نکـــرد. 
میانگیـــن افتتـــاح پروژه هـــای ورزشـــی دولـــت 

بـــه بهانه هـــزار روز خدمـــت دولت ســـیزدهم و مرور اقدامـــات رئیس دولـــت در حوزه ورزش به ســـراغ 
مدیـــرکل ورزش و جوانان اســـتان تهران رفتیم تـــا در گپ و گفتی صمیمانه با علـــی جوادی در خصوص 
نقش رئیس جمهور شـــهید در حـــوزه ورزش حرف بزنیم. علـــی جوادی به عنوان نفر شـــماره یک ورزش 
اســـتان تهران به اثرگذاری شـــهید رئیســـی در خلق اتفاقات خوب برای ورزش تهران و کشـــور اشـــاره و 
تأکید کـــرد  آقـــای رئیس جمهور علاقه مندی بســـیاری داشـــت تا مشـــکلات اهالـــی ورزش در کمترین 
زمان ممکن برطرف شـــود. مـــرور صحبت های ایران ورزشـــی با علی جوادی در خصـــوص فعالیت های 
رئیـــس دولت ســـیزدهم می تواند بـــرای علاقه مندان به حـــوزه ورزش جالب توجه باشـــد کـــه در ادامه 

حاصل ایـــن گفت و گو را بـــا هم مـــرور خواهیم کرد.

گفت وگو

جواد حسینی - فائزه زمانی
خبرنگار

مدیرکل ورزش و جوانان استان تهران در گفت و گو با »ایران«:

 علی پروین به عنوان یکی از چهره های سرشناس فوتبال، پیراهن تیم ملی را به شهید 
آیت الله رئیسی اهدا کرد، رئیس جمهوری که همواره حامی فوتبال و ورزش ایران بود 

از ابتدای 
فعالیت در 

دولت سیزدهم 
حدود ۱50 پروژه 

باز روی زمین 
مانده دولت 
های گذشته 
پیش روی ما 

قرار داشت 
که میانگین 

پیشرفت این 
۱50 پروژه قبل 

از ما ۲0 تا ۳0 در 
صد بود 

150
پروژه

دولت مردمی  به دنبال مسابقه کلنگ زنی در ورزش ایران نبود

واگذاری استقلال و پرسپولیس 
 طلایی ترین تصمیم 

رئیس جمهور شهید بود


